

CAP VERS TETIAROA ET THE BRANDO

UN SÉJOUR PARADISIAQUE
DANS UN HÔTEL 5 ÉTOILES 100% ÉCOLO

Qui n'a pas rêvé de vivre sur l'île de Robinson? Ce paradis existe en Polynésie française. Bienvenue à The Brando, le premier éco-domaine 5 étoiles : un site d'exception écolo unique en son genre.

We head off to The Brando Resort in Tetiaroa and for an idyllic stay at an eco-friendly 5-star hotel. Ever dreamed of living on a tropical island just like the one in Robinson Crusoe? Well, such a paradise really does exist in French Polynesia. Welcome to The Brando Resort, the very first eco-friendly 5-star resort, a unique property in an outstanding location.

«Tetiaroa est tellement belle que je ne peux la décrire. On pourrait dire que Tetiaroa incarne la couleur, la teinture des mers du Sud.» C'est ainsi que l'acteur américain Marlon Brando décrivait son royaume. Un lagon aux eaux cristallines, pas moins de 167 espèces de poissons, des paysages luxuriants... Telle une image de carte postale, des milliers d'oiseaux de Tahiti viennent rejoindre chaque soir les «oiseaux résidents». La flore unique attire botanistes et chercheurs qui ont déjà organisé une dizaine de missions depuis 1921. À moins de soixante kilomètres de Tahiti, Tetiaroa, Patoll des Îles du Vent représente une superficie de 6 km² et se compose de 13 îlots, appelés «motu» en polynésien. Malgré les découvertes des explorateurs, il parvint à demeurer une terre sacrée, longtemps résidence d'été de la famille royale Pomare aux XVIII^e et XIX^e siècles.

"Tetiaroa is beautiful beyond my capacity to describe. One could say that Tetiaroa is the tincture of the South Seas" – that is how the American actor Marlon Brando once described his island kingdom. It has a lagoon with crystal-clear waters, no fewer than 167 species of fish, and luxuriant scenery. To complete the picture postcard, thousands of birds fly in from Tahiti every evening to join in the chorus of the 'local' birds. The unique flora attracts botanists and researchers, who have already organized ten or more missions to the island since 1921. Located less than sixty kilometres from Tahiti, Tetiaroa is an atoll in the Windward Islands with an area of 6 square kilometres. It is made up of 13 islets, referred to in Polynesian as "motus". Despite the discoveries of various explorers, Tetiaroa continued to remain a sacred territory, and for a long period in the 18th and 19th centuries it was the summer residence of the Pomare family, the royal rulers of Tahiti.



C'est lors du tournage des « Révoltés du Bounty » que Brando découvre ce joyau et rencontre aussi sa compagne Tarita, l'amour de sa vie. Il devient propriétaire de l'atoll en 1967. Il y vécut de 1970 à 1990. Ses tentatives utopiques d'en faire un complexe écolo échouent. En 1999, il fait la connaissance de Richard Bailey, directeur général de Pacific Beachcomber. L'homme d'affaires, qui vit de longue date à Tahiti, a l'expérience de l'hôtellerie. Les deux hommes partagent la même vision : créer le premier complexe hôtelier à empreinte carbone zéro en combinant luxe et technologie. Brando s'éteint le 1er juillet 2004 : une partie de ses cendres est dispersée sur l'atoll. L'homme d'affaires tiendra parole et poursuivra le projet. Ainsi, après un an de travaux et un investissement d'environ 16 millions d'euros, le Brando est inauguré en avril 2014, dix ans jour pour jour après la mort de Marlon : 35 villas avec piscines privées.

Gardien d'une promesse – que les Polynésiens puissent transmettre ce patrimoine aux générations futures – faite par Richard Bailey à Marlon Brando, et voulant donner l'exemple pour le reste du monde en matière de luxe durable, The Brando a fait de ses valeurs une priorité : préserver l'atoll dans son état originel. L'ensemble de l'aménagement, des matériaux et des prestations a été envisagé de manière « raisonnée ». Mais surtout, les énergies renouvelables utilisées – panneaux solaires (près de 4000 panneaux couvrent 70% des besoins) et biocarburants (un générateur fonctionne à l'huile de noix de coco) ont conduit l'hôtel à être quasi autonome sur le plan énergétique et à réduire son empreinte carbone à zéro. L'hôtel est également l'un des seuls au monde à utiliser la technologie du SWAC (sea water air conditioning) qui consiste à récupérer l'eau de mer des profondeurs (930 mètres sous le niveau de l'océan) pour refroidir le système de climatisation. Sachant qu'en Polynésie, les hôtels consacrent en moyenne 60% de leur consommation d'énergie à cet effet... Enfin une éco-station de recherche accueille une douzaine de scientifiques et de chercheurs du monde entier, un laboratoire humide, des aquariums et des bibliothèques.

It was during the filming of "Mutiny on the Bounty" that Brando first discovered this gem of an island, and also met his partner Tarita, the love of his life. He became the owner of the atoll in 1967. He lived there from 1970 to 1990. His utopian attempts to turn it into an eco-resort complex came to nothing. In 1999, he made the acquaintance of Richard Bailey, the chairman of Pacific Beachcomber. This businessman, who had lived in Tahiti for many years, was an experienced hotelier. The two men had a shared vision: to create the first hotel complex with a zero carbon footprint, while combining luxury with the latest technology. Brando died on 1 July 2004, and part of his ashes were scattered on the atoll. Meanwhile the hotelier kept his word and pursued the project. Thus, after a year of construction work and an investment of some 16 million euros, The Brando Resort opened in April 2014, almost exactly ten years after Marlon's death. It consists of 35 villas, each with their own private swimming pool.

The Brando has made its ecological values its priority by preserving the atoll in its original condition. This fulfils the promise made by Richard Bailey to Marlon Brando that Polynesians would be able to hand down this heritage to future generations, and provide an example of sustainable luxury to the rest of the world. The entire complex, the materials used and the services provided have all been approached with a view to sustainable development. Above all, the renewable energies used — both solar panels (nearly 4,000 of which meet 70% of the resort's energy needs) and bio-fuels (with a power generator operating on coconut oil) have enabled the hotel to become practically autonomous in energy terms and reduce its carbon footprint to zero. It is also one of the only hotels in the world to use SWAC (sea water air conditioning) technology, which consists of bringing up seawater from the ocean depths (930 metres below sea level) to act as a coolant within the air conditioning system. It should be noted that in Polynesia 60% of energy use on average in hotels goes on air conditioning. Finally, an ecological research station is manned by a dozen scientists and researchers from all over the world, and houses a wet laboratory, aquariums and libraries.



PHOTOGRAPHIES © THE BRANDO

Luxe oblige : la haute gastronomie est de la partie sous la prestigieuse signature du chef étoilé Guy Martin. Bien-être absolu avec un spa au cœur de 2000 m² de nature : espaces de détente, bain de vapeur, cascade, tisanderie, une suite nichée dans les arbres pour découvrir l'art du massage « Taurumi », inspiré d'une pratique thérapeutique et spirituelle traditionnelle.

Pour cette escale inoubliable de deux nuits minimum, un tarif unique tout compris de 3000 euros par nuitée. N'est pas Robinson qui veut !

www.thebrando.com

info@thebrando.com

Tél. : (689) 40 866 300

Accès — Pour rejoindre Tetiaroa, il existe deux vols par jour au départ du Terminal The Brando à l'aéroport de Tahiti. Le vol dure environ 20 minutes et il est également possible d'affréter un hélicoptère pour rejoindre l'aérodrome privé du Brando.

■ Florence Batisse-Pichet

The hotel is, after all, a luxury establishment, and high-quality gastronomic food is provided by Michelin-starred chef Guy Martin. Total well-being is ensured, with a spa facility in the heart of 2,000 square metres of nature, comprising relaxation areas, a sauna, a waterfall, a tea-room, and a suite hidden among the trees where the art of "Taurumi" massage can be discovered, inspired by traditional therapeutic and spiritual practices.

A minimum two-night stay at this unforgettable destination is available for an all-inclusive charge of 3,000 euros per night. It's not everyone who can play at being Robinson Crusoe!

www.thebrando.com

info@thebrando.com

Tel.: (689) 40 866 300

How to get there — There are two flights per day to Tetiaroa, leaving from The Brando Terminal at Tahiti Airport. The flight lasts approx. 20 minutes, and it is also possible to charter a helicopter to fly to The Brando's private aerodrome.

